
 

 شیوع ترسناک آنفلوآنزای پرندگان
 دانشمندان با ابراز نگرانی از اینکه آنفلوآنزای پرندگان در 
سراسر جهان در حال شیوع است که عمدتا پرندگان وحشی 
و طیور را مبتلا می کند و به تازگی به پستانداران نیز رسوخ 
کرده و چند مورد از ابتلای انسانی آن نیز گزارش شده است، 
می گویند اگر قرار باشد این بیماری میان انسان ها شیوع یابد، 
چند داروی ضد ویروسی در دسترس است، اما ساخت واکسن 
برای آن به زمان نیاز دارد و مشخص نیست میزان تلفات آن 
چقدر باشد. انبوهی از ویروس های آنفلوآنزا در سراسر جهان 
جمعیت پرندگان را فرا گرفته و به تازگی به پستانداران نیز 
رسیده است. اگر این ویروس موسوم به H۵N۱ توانایی 
انتشار میان انسان ها را به دست آورد، ممکن است با یک 
بیماری همه گیر و مرگبار دیگر مواجه شویم. در ژوئیه ۲۰۰۵ 
گزارش های رسمی در مورد همه گیری ویروس H۵N۱ در 
مرز برخی کشورها منتشر شد. در اواخر آن ماه، روسیه و 
قزاقستان هم گسترش آنفلوآنزای پرندگان را گزارش کردند و 
گفتند عامل بیماری، ویروس H۵N۱ است. در این گزارش ها 
به مرگ چندین پرنده مهاجر هم اشاره شده بود که ارتباط 
میان پرندگان آبزی وحشی و پرندگان اهلی از راه منابع 
آبی مشترک می دانستند. این نخستین گسترش ویروس 
H۵N۱ در سطح بالا در هر دو کشور بود. با بررسی های 
صورت گرفته، هر دو کشور پیش از این همه گیری، از این 
ویروس پاک بودند. از زمان نخستین گزارش ها، شیوع این 
ویروس در طیور موجود در روسیه که دامنه شیوع آن تنها به 
صورت محدود در سیبری بود، این ویروس شروع به گسترش 
به سمت غرب نمود تا حدی که شش ناحیه مجزای دیگر را 
نیز آلوده کرد. موارد ابتلای انسان به این بیماری تنها در چهار 
کشور ویتنام، تایلند، اندونزی، کامبوج و جدیدترین مورد در 
کشور اکوادور مشاهده شده  است. هفته گذشته، تدروس 
 )WHO(آدانوم گبریسوس، رئیس سازمان بهداشت جهانی
گفت که اگرچه خطر انتقال این ویروس به انسان کم است، اما 
نمی توانیم تصور کنیم که این رخ نخواهد داد و باید برای هر 
تغییری در وضعیت موجود آماده شویم. اکنون این سوالات 
ترسناک در مجامع علمی پیش آمده است که آیا آنفلوآنزای 
مرغی می تواند موجب پاندمی یا همان همه گیری بعدی 
انسانی شود؟ آیا انتشار ویروس از پرندگان به پستانداران 
می تواند انسان را در معرض خطر قرار دهد؟ آیا ما برای 
یک بیماری همه گیر دیگر آماده هستیم؟در طول ۱۸ ماه 
گذشته، بزرگ ترین شیوع آنفلوآنزای پرندگان رخ داده و 
جمعیت پرندگان را در سراسر جهان به شکل قابل توجهی از 
بین برده است. اما اخیراً آنفلوآنزای پرندگان به پستانداران نیز 
سرایت کرده است. هفته گذشته، کشور پرِو از مرگ ۵۸۵ شیر 
دریایی خبر داد. این یعنی اینکه اگر این ویروس برای انتقال 
از پستاندار به پستاندار جهش یافته باشد، می تواند یک گام 
میانی برای انتقال میان انسان به انسان باشد. اما این تهدید 
چقدر نگران کننده است؟آنفلوآنزای پرندگان تاکنون ۱۵ 
میلیون پرنده اهلی را کشته و منجر به معدوم شدن بی سابقه 
۱۹۳ میلیون پرنده دیگر از اکتبر ۲۰۲۱ تاکنون شده است. 
این ویروس شایع از اروپا و آسیا به آمریکای شمالی سرایت 
کرد و پس از مدت کوتاهی به جمعیت پرندگان در آمریکای 
جنوبی و مرکزی گسترش یافت. اما حالا دیگر محدود به 
پرندگان نیست. در ایالات متحده، فهرست پستانداران 
وحشی که به دلیل شیوع آنفلوآنزای پرندگان کشته یا 
معدوم شده اند، در حال افزایش است. خرس گریزلی در 
ایالات نبراسکا و مونتانا، روباه قرمز در ایالت مونتانا، شش 
راسو و راکون در ایالت اورگان، خرس کودیاک در ایالت 
آلاسکا و غیره.  داستان این همه گیری احتمالی جدید مانند 
نماهای آغازین یک فیلم آخر الزمانی در حال پخش است. 
به عنوان مثال در گالیسیای اسپانیا بیش از ۵۰ هزار راسو در 
 La(مزرعه پرورش راسو قربانی شده اند و در سواحل لاکرونیا
Coruña( بیماری و مرگ ۲۷ مرغ دریایی شناسایی شده 
است که به ابتلا به آنفلوآنزای پرندگان مشکوک هستند. 
اما در حال حاضر یک اتفاق ترسناک رخ داده و آن، جهشی 
است که اولین مورد انتقال مستقیم آنفلوآنزای پرندگان را از 
پستانداران به پستانداران ممکن کرده است. تنها پنج مورد 
آنفلوآنزای پرندگان انسانی در سال گذشته وجود داشته 
 H۵N۱ است، اما موارد ابتلای انسانی آنفلوآنزای پرندگان
طبق گفته سازمان جهانی بهداشت ۵۳ درصد مرگ و میر 

داشته است. 

 دندانپزشکی
نرخ خدمات دندانپزشکي به دلیل گراني مواد مصرفي 
نسبت به سال گذشته ۱۰برابر شده است. مسئولان به منظور 
رعایت حال هموطنان باید طرحي را به اجرا گذارند تا بیماران 
دهان، دندان و لثه از دفترچه بیمه و با قیمت مناسب استفاده 

کنند.
یک شهروند از تهران 

قطع یارانه
نزدیک به یکسال است که یارانه من خانواده ام قطع شده 
است و اعتراض هم زده ام من مستاجر هستم و ماشین هم 

نداریم نمی دانم چرا یارانه مان را قطع کرده اند.
محسنی از ورامین

تبلیغات
مدتي است که شرکت هاي خدماتي مجددا برچسب هاي 
تبلیغاتي را به در منازل مي چسبانند. این کار باعث می شود 
در و دیوار خانه ها شکل ناهنجاری به خود بگیرد. به رغم اینکه 
مسئولان بارها و بارها در این باره تاکید کرده اند که چنین 
اقدامی غیرقانونی است و تخلف محسوب می شود، اما این 
شرکت ها کماکان به این کار خود ادامه می دهند.  از مسئولان 
ذي ربط تقاضا دارم جلو گسترش این عمل را بگیرند و با 
متخلفان در این باره برخورد سنگین و قاطعانه ای انجام دهند.
عزتی از تهران 

  آرمان ملی: این روزها بحث مولدسازی 
زیاد  به گوش می رسد. دولت گفته می خواهد 
اموال بی استفاده  یا اموالی که ارزش افزوده و 
بهره وری پایینی دارد و سال ها رها شده اند و 
استفاده مطلوبی از این اموال صورت نمی گیرد 
را شناسایی کند تا بهینه سازی شوند و 
بهره وری و ارزش افزوده آن ها افزایش یابد. 
مراد از این گزارش بررسی طرح مولدسازی 
و انتقادهای متخصصان امر، به آن نیست. 
تنها می توان به این نکته بسنده کرد که این 
مولدسازی لااقل تا امروز مواردی را مشمول 
طرح خود کرده که در دستان دولت به امانت 
گذاشته شده اند؛ اموالی نظیر مدارس یا اراضی 
کشاورزی. کارشناسان معتقدند که تبعات 
فروش این گروه از املاک دولتی می تواند در 
سال های آتی به شکل کمبود فضای آموزشی 
متناسب با نیاز از یکسو و نیز از بین رفتن 
بخشی از اراضی کشاورزی آشکار شود.  این بار 
نوبت علیرضا زاکانی رسیده تا بگوید: »راه حل 
ما مولدسازی اموال شهرداری است.« او با این 
زمینه چینی که کار بزرگ، اعتبارات سنگین 
هم نیاز دارد و با طرح یک نمونه از نوسازی 

حمل و نقل عمومی که بارها و بارها از جمله 
پیش از اینکه رسما شهردار شود، وعده آن را 
داده بود، بحث مولدسازی اموال شهرداری را 
پیش کشیده. با توجه به آنچه از نمونه های 
نخستین مولد سازی در خصوص مدارس و 
جنگل ها و اراضی کشاورزی و خطر نابودی 
آن ها ذکر شد، در خصوص شهرداری ها هم 
گمان نمی رود آن اموال پر سود و منفعت تحت 
مالکیت افرادی که با عنوان املاک نجومی 
شهرت پیدا کرد را شامل شود. دوران گذشته 
شهرداری تهران از نظر آقای زاکانی، یک عقب 
افتادگی تاریخی بزرگ محسوب می شود. 
البته با توجه به موضع گیری های سیاسی 
او و همراهانش، تقریبا روشن است است که 
مقصود او چهار سال پیش از او و یارانش یعنی 
شورای پنجم شهر تهران است که لیست 

کامل اصلاح طلب ها به شورا راه پیدا کرد. 
 عقب ماندگی تاریخی

جلسه بررسی نحوه توزیع قبوض عوارض 
نوسازی و پسماند صبح روز گذشته با حضور 
شهردار تهران و چند نفر دیگر، مسئول 
شهری، برگزار شد. علیرضا زاکانی در این 

سال های  طی  پایتخت  در  گفت:  جلسه 
گذشته با یک عقب افتادگی تاریخی روبه رو 
بوده ایم که برای حل آن، هم به کار بزرگ 
و هم به اعتبار سنگین نیاز داریم؛ مثلًا در 
نقل شهری  و  نوسازی حمل  نمونه  یک 
تهران ۵۰۷ همت اعتبار لازم دارد که رقم 
بزرگی  است. شهردار تهران به وجه دیگر 
ماجرا اشاره کرده و آن اینکه »درآمدهای 
شهرداری نیز کفاف جبران عقب ماندگی ها 
را نمی دهد؛ به همین جهت قدرت عمل ما 
نسبت به قبل کاهش پیدا کرده و در مقایسه 
با ابتدای دهه نود، یک پنجم شده است.« 
زاکانی اما راهکارهایی هم در ذهن دارد؛ او 
معتقد است راه حل برای تدبیر مشکلات، 
»جلب مشارکت مردم و نهادهای مختلف 
برای سرمایه گذاری در پروژه های شهر تهران 
و همچنین مولدسازی اموال شهرداری است؛ 
به همین جهت باید شهرداران مناطق ۲۲گانه 
پایتخت با تشکیل اتاق های فکر مختلف، 
دنبال به کارگیری خلاقیت برای استفاده از 
ظرفیت های بزرگ مناطق باشند، زیرا اگر 
کار علمی و فوق العاده ای نکنیم نمی توانیم 

انتظار ایجاد تحولی همه جانبه در شهر تهران 
داشته باشیم.«

 املاک نجومی
شهردار تهران به اتاق های فکر مختلف و کار 
علمی و فوق العاده اشاره کرده، کاری که به نظر 
می رسد در خصوص املاک نجومی و پرونده 
پرسر وصدای آن انجام نگرفت. تابستان ۹۵ 
بود که ماجرای واگذاری املاک به بعضی 
مدیران ارشد شهری و برخی اعضای شورای 
شهر تهران در زمان شهرداری محمدباقر 
قالیباف رسانه ای شد. آن زمان گفته شد 
که شهرداری، املاکی با قیمت های نجومی 
را با ۵۰ درصد تخفیف واگذار کرده  است و 
در بسیاری موارد قیمت کارشناسی املاک 
نیز کمتر از نرخ واقعی برآورد شده و برای 
پرداخت ۵۰ درصد باقی مانده وام های کلان 
با باز پرداخت ناچیز در نظر گرفته شده  است. 
رسانه ها شهرداری تهران را به »تخلف« در 
فروش املاک خود با تخفیف ویژه به اعضای 
شورای شهر، مدیران شهرداری متهم کردند. 
آن زمان، احمد حکیمی پور، عضو اصلاح طلب 
شورای شهر تهران منتشر کرد که در آن از 
»تخلف ۱۵۰ میلیارد تومانی« در واگذاری 
املاک شهرداری تهران به برخی تعاونی ها 
و »تخلف دو هزار و ۲۰۰ میلیارد تومانی« 
در فروش املاک به افراد پرده برداشت. پس 
از آن قرار شد طرح تحقیق و تفحص از اموال 
شهرداری تهران در مجلس شورای اسلامی 
)دوره پیش از ریاست قالیباف بر مجلس( 
به جریان بیفتد هرچند که این طرح ها به 
دلایل متفاوت، مسکوت ماندند و متوقف 
شدند و بررسي پرونده ها به قوه قضائیه سپرده 
شد. هرچند که شهریور ۱4۰۱، بار دیگر این 
بحث، داغ شد البته با یک تفاوت اساسي؛ 
تحقیق و تفحص از شهرداري در دوره اي که 
اصلاح طلب ها در راس مدیریت شهري قرار 
گرفتند؛ یعني زمان مربوط به شوراي پنجم!آن 
زمان، محمود میرلوحی، عضو اصلاح طلب 
شورای پنجم، به روزنامه »آرمان ملی«، گفته 
بود »اگر هر کدام از آقایان مجلس مي خواهند 
تحقیق و تفحصي را که سقط جنین شد احیا 
کنند، ما هم خوشحال مي شویم تا بدانیم بر 
سر دارایي هاي شهرداري، اموال و منابعش 
چه آمده، چه شده، املاک نجومي و سایر 

قضایا چیست؟«
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گــــزارش

  افزایش آلودگی 
هوای تهران 

بر اساس اعلام اداره کل هواشناسی 
استان تهران افزایش آلودگی هوای تهران 
در )اول اسفندماه( و احتمال ریزش بهمن 
در ارتفاعات پیش بینی می شود؛ با بررسی 
نقشه های هواشناسی، تصاویر ماهواره ای 
و خروجی الگوهای پیش یابی عددی طی 
چهار روز آینده وضعیت جوی استان 
تهران آسمان صاف تا کمی ابری، گاهی 
همراه با وزش باد و در بعضی ساعات 
همراه با وزش باد شدید و در ارتفاعات 
با توجه به افزایش نسبی دما احتمال 
سقوط بهمن پیش بینی می شود. روز 
دوشنبه )اول اسفندماه( با توجه به سکون 
نسبی و عدم وزش باد قابل ملاحظه در 
بعضی ساعات افزایش شاخص آلاینده ها 
و کاهش کیفیت هوا مورد انتظار است. 
برای چند روز آینده شاهد روند افزایش 
نسبی دما در سطح استان خواهیم بود. 
براساس این گزارش، آسمان تهران در 
)اول اسفندماه( صاف همراه با غبارمحلی 
و گاهی وزش باد ملایم با حداقل دمای ۶ 
و حداکثر دمای ۱4 درجه سانتیگراد و در 
روز سه شنبه )۲ اسفندماه( قسمتی ابری 
و غبارصبحگاهی به تدریج افزایش باد و 
گاهی وزش باد شدید با حداقل دمای ۵ و 
حداکثر ۱4 درجه سانتیگراد پیش بینی 
شده. طبق اعلام اداره کل هواشناسی 
استان تهران، ایستگاه فیروزکوه با کمینه 
سانتی گراد  درجه   ۱۷ منفی  دمای 
سردترین نقطه استان تهران در ۲4 
ساعت گذشته گزارش شده است. اداره 
کل هواشناسی استان تهران همچنین با 
صدور هشدار سطح زرد از وزش باد شدید 
در بعضی ساعات و احتمال سقوط بهمن 
در مناطق مستعد استان تهران از یکشنبه 
)۳۰بهمن( تا چهارشنبه )۳اسفند( خبر 
داد؛ در اثر این مخاطره احتمال آسیب 
به سازه های موقت، شکستن درختان 
مناطق  در  بهمن  سقوط  و  فرسوده 
مستعد پیش بینی می شود. اداره کل 
هواشناسی استان تهران برای جلوگیری 
از آسیب ها و مخاطرات ناشی از این پدیده 
جوی، اجتناب از کوهنوردی و صعود به 
ارتفاعات، خودداری از تردد در مجاورت 
ساختمان های نیمه کاره، فرسوده و 
درختان کهنسال، عدم استقرار در مناطق 
مرتفع نظیر داربست و...، محافظت از 
محصولات کشاورزی، کنترل استحکام 
سازه های موقت و تاسیسات کشاورزی 
و آمادگی ارگان های ذی ربط را توصیه 
می کند. هشدار زرد رنگ به معنای این 
است که پدیده ای جوی رخ خواهد داد 
که ممکن است در سفرها و انجام کارهای 
روزمره اختلالاتی را ایجاد کند. این 
هشدار برای آگاهی مردم صادر می شود 
تا بتوانند آمادگی لازم را برای مواجهه با 
پدیده ای جوی داشته باشند که از حالت 
معمول کمی شدت بیشتری دارد. از 
سوی دیگر مسئولان نیز در جریان این 
هشدارها قرار می گیرند تا اگر لازم باشد 

تمهیداتی را بیندیشند. 

 درخواست رئیس بیمه مرکزی

 دیه 1۴0۲ افزایش پیدا نکند
تسنیم از قول رئیس کل بیمه مرکزی 
از پیشنهاد افزایش ۱۰درصدی نرخ 
دیه سال آینده به قوه قضائیه خبر داد. 
مجید بهزادپور درباره میزان افزایش 
نرخ دیه و حق بیمه شخص ثالث در سال 
آینده، گفته: نامه ای خدمت مسئولان قوه 
قضائیه در همین ارتباط ارسال کردیم 
و جلسه ای هم با حضور برخی مدیران 
بیمه ای و دبیرکل سندیکای بیمه گران 
با وزیر دادگستری داشتیم. او با بیان 
اینکه »پیشنهادهایی بعد از آن جلسه 
به قوه قضائیه ارائه کردیم«، افزوده: طبعاً 
تعیین نرخ دیه در عهده قوه قضائیه است 
و بعد از آنکه تعیین شد ما هم نرخ حق 
بیمه شخص ثالث را اعلام خواهیم کرد. 
رئیس کل بیمه مرکزی تصریح کرده: 
مثل همیشه ابتدا خواهش کردیم که 
اصلًا افزایش پیدا نکند و اگر افزایش پیدا 
کرد، حداکثر ۱۰ درصد باشد. همچنین 
او درباره تغییر رقم پرداخت خسارات 
حوادث رانندگی به صورت آن لاین و 
بدون کروکی در سال آینده گفته: عدد 
۲۰ میلیون که در سالجاری برای پرداخت 
آن لاین خسارات رانندگی بدون نیاز 
به کروکی در نظر گرفته شده، تکلیف 
قانونی است؛ در قانون شخص ثالث تأکید 
شده ۲. ۵ درصد نرخ دیه در ماه های 
حرام، حد مشخصی است که بالاتر از آن 
حتماً نیازمند کروکی است و کمتر از آن 
باتوافق طرفین بدون کروکی می توانند 
نسبت به دریافت خسارات اقدام کنند. 
بهزادپور تأکید کرده: ۲۰ میلیون برای 
امسال است و برای سال آینده با توجه به 
نرخ دیه عدد فرق خواهد کرد. الآن برای 
تصادفات زیر ۲۰ میلیون تومان با توافق 
طرفین بدون کروکی می توانند نسبت 
به دریافت خسارات از شرکت های بیمه 

اقدام کنند. 

اخبار کوتــــاه

روی خط آرمان ملی

شهردار تهران: درآمدهای شهرداری کفاف جبران عقب ماندگی ها را نمی دهد

مولدسازی به شهرداری رسید
   شهردار تهران کدام اموال را می خواهد مولدسازی کند؟ 

   علیرضا زاکانی، دوران گذشته شهرداری تهران را یک عقب افتادگی تاریخی بزرگ دانسته البته روشن است که مقصود او چهار سال پیش از او
 و شورای پنجم شهر تهران است 

  آرمان ملی: خبر تکان دهنده بود؛ استان تهران رکورددار 
فرونشست زمین در جهان شده است! فرونشست، خطری که 
مثل زلزله بیخ گوش مردم ایران و البته ساکنان تهران است. 
کارشناسان بارها در مورد مخاطرات این بمب ساعتی که 
زیر پای عابران و اتومبیل ها و ساختمان ها قرار دارد، هشدار 
داده اند و شاید حالا به این آمار نیاز بود تا خطر آن خیلی 
جدی تر از پیش احساس شود. سرپرست اداره کل محیط 
زیست و توسعه پایدار شهرداری تهران از فرونشست زمین 
به عنوان زلزله خاموش یا سرطان زمین یاد کرده و گفته: بر 
اساس آمار در جنوب، مرکز و دشت های غرب و جنوب غرب 
استان تهران شاهد بیش ترین فرونشست زمین هستیم. 
هلیاسادات حسینی در نشست علمی-  تخصصی بررسی 
پدیده فرونشست زمین در کلانشهر تهران که از سوی 
موسسه تحقیقات آب و دانشکده منابع طبیعی و محیط 
زیست دانشگاه آزاد برگزار شد، تغییر اقلیم، گرمایش جهانی، 
کمبود منابع آبی، بارگذاری و برداشت بیش از حد از منابع 
آب زیرزمینی، خشکسالی های متوالی و برداشت بی رویه آب 
و حفر چاه های متعدد برای تامین آب شرب، نشست زمین 
بر اثر حفر تونل برای گسترش خطوط مترو در تهران را از 
جمله علل ایجاد فرونشست در کلانشهر تهران بیان کرده. او 
با اشاره به اینکه خشکسالی و برداشت فزاینده و بی رویه آب 
از چاه های غیرمجاز، افزون بر خشکاندن دیگر چاه ها و چالش 
تامین آب آشامیدنی، فرونشست زمین در دشت ورامین و 
دشت تهران، کرج و شهریار را در پی داشته است، توضیح داده: 
یافته های کارشناسان نشان می دهند که به دلیل نابودی 
آبخوان ها، دشت ورامین با پهنه ای افزون بر ۷۰۰ کیلومتر 
مربع فرونشست زمین داشته که با توجه به نزدیکی راه آهن 
تهران- مشهد به این گستره، سازه های پیونددار با راه آهن 
در معرض خطر هستند. حسینی افزوده: طبق بررسی های 
صورت گرفته مناطق ۱۹، ۱۸، ۱۷، ۱۶ و ۲۰ شهرداری 
تهران و شهرهای اسلامشهر، شهریار، چهاردانگه، نسیم 
شهر، صباشهر و کهریزک تحت تاثیر فرونشست دشت تهران 
قرار دارند. سرپرست اداره کل محیط زیست و توسعه پایدار 
شهرداری تهران با تاکید بر اینکه تهران رکورددار فرونشست 
زمین درجهان است، توقف روند رو به رشد مصرف و برداشت 
آب و دادن فرصت تجدید شوندگی برای احیای آبخوان ها، 
صرفه جویی در مصرف آب به ویژه در بخش کشاورزی، تزریق 
آب های مازاد روی سطح زمین به سفره های زیرزمینی، 
استفاده صحیح و کارآمد از منابع آبی، ممنوعیت استفاده بیش 

از حد از حوضه های آب های زیرزمینی، تصفیه آب های شهری 
و استفاده مجدد از آن در کارخانه ها، احداث چاه جذبی را از 
جمله راهکارهای برون رفت از فرونشست و اختصاصاً مدیریت 

درکلانشهر تهران عنوان کرد. 
 چه زمانی زلزله ها کم ریشتر، خرابی های گسترده 

به بار می آورند؟
فرونشست زمین به دلیل برداشت بی رویه از آب های 
زیرزمینی رخ می دهد، بنابراین سطح زمین شکاف عمیقی 
پیدا می کند، البته فرونشست زمین ممکن است به دلیل 
حوادث طبیعی مانند زمین لرزه، فرسایش و تشکیل گودال 
نیز ایجاد  شود. در واقع، برداشت بی رویه از آب های زیرزمینی 
کشور در ایران باعث شده تا بیش از یک میلیون هکتار از 
زمین های مناطق مختلف فرونشست کند. از مهم ترین 
ضرر هایی که فرونشست زمین و فشرده سازی خاک می تواند 
ایجاد کند این است که آبخوان ها را از بین خواهد برد و 
سفره های آب های زیرزمینی ما که منابع بی نظیر تجدید 
ناپذیر هستند نیز از میان خواهند رفت و بزرگ ترین ضربه 
به صنعت کشاورزی یک منطقه خواهد خورد. کارشناسان 
معتقدند که در مناطق شهری فرونشست زمین منجربه آسیب 
دیدگی ساختمان ها، پل ها و خطوط حمل و نقل خواهد شد و 
در حال حاضر نیز شرکت راه آهن بسیار پیگیر بحث فرونشست 
زمین است چراکه فرونشست زمین آسیب هایی به خطوط 
ریلی خواهد زد و به عنوان مثال )همان طور که گفته شد( 

راه آهن تهران_مشهد و در اطراف ورامین فرونشستی رخ داده 
است که مسئولان قطار هنگام عبور از آن منطقه سرعت خود 
را کاهش می دهند و خیلی از خطوط ریلی ما نیز از مناطق 
فرونشست زمین می گذرند و این فرونشست زمین منجر 
به شکستگی خطوط ریلی می شود و ممکن است منجر به 
واژگونی قطار و فجایع انسانی شود. در خطوط آب رسانی، گاز 
و فاضلاب نیز فرونشست زمین می تواند مشکل آفرین باشد و 
وقوع زلزله هایی با ریشتر کم در مناطقی که دچار فرونشست 
هستند از آنجا که پی ساختمان در فرونشست قرار گرفته است 
می تواند خرابی خیلی بیشتری ایجاد کند. موسسه تحقیقاتی 
اینتل لب که گروه بین المللی مشاوره اطلاعاتی است، با انتشار 
چند تصویر ماهواره ای، فرونشست زمین در اطراف تهران را 
»بمب ساعتی بی صدا« توصیف کرده و آن را تهدیدی برای 
۱۳میلیون نفر جمعیت ساکن در این مناطق دانسته است. 
سال ۹۷ نیز مجله علمی »نیچر« در گزارشی اعلام کرد که 
بخش هایی از تهران سالانه ۲۵ سانتی متر نشست می کند که 
یکی از بالاترین رقم ها در جهان است. در حالی که علیرضا 
شهیدی، رئیس سازمان زمین شناسی، خبر داد که فرونشست 
زمین در تهران تا »۳۶ سانتیمتر در سال مشاهده شده است.« 
پیشتر، محمد آقامیری، نایب رئیس کمیسیون عمران و 
حمل و نقل شورای شهر تهران همچنین گفته بود: اگر فکری 
نکنیم، تا ۱۰ سال دیگر بسیاری از مناطق تهران قابل سکونت 

نخواهد بود. 
 ۸ میلیون واحد مسکونی در پهنه های فرونشستی

در کشور ما در اکثر استان ها فرونشست زمین در حال وقوع 
است و تنها استان گیلان از این پدیده مستثنی است و حتی 
در استان های شمالی کشور مانند مازندران و گلستان نیز 
شاهد فرونشست هستیم و در استان های جنوبی که در کنار 
خلیج فارس هستند نیز این فرونشست ها قابل مشاهده است 
و استان های خوزستان، خراسان جنوبی، خراسان رضوی 
به شدت درگیر فرونشست زمین هستند و شدت فرونشست 
زمین در استان های کرمان و یزد نیز به بالاست. فرونشست 
زمین در ایران بیش از ۵ برابر میانگین جهانی است. حدود ۸ 
میلیون واحد مسکونی در کل کشور در پهنه های فرونشستی 
قرار دارند که در معرض خطر هستند؛ و اکنون در شرایطی 
هستیم که فرونشست زمین به »بیخ گوش« تهران رسیده 
است. فرونشست به »بمب ساعتی بی صدا« تشبیه شده که 
علاوه بر ایجاد گودال های بزرگ، می تواند موجب تخریب 

سازه ها شود و مقاومت آن ها را در برابر زلزله کاهش دهد. 

سرپرست اداره کل محیط زیست و توسعه پایدار شهرداری تهران، گفت: سازه های پیونددار با راه آهن تهران- مشهد در معرض خطر هستند

تهران رکورددار فرونشست زمین شد!
مناطق ۱۹، ۱۸، ۱۷، ۱۶ و ۲۰ شهرداری تهران و شهرهای اسلامشهر، شهریار، چهاردانگه، نسیم شهر، صباشهر و کهریزک تحت تاثیر فرونشست دشت تهران قرار دارند


